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Punkt 0: Mødedeltagere/afbud

Bestyrelse: Finn Hansen, Benny Christensen, Jens Jacobsen, Poul A. Larsen, Lars
Folmann, Cathrine Riegels Gudbergsen, Britta Nielsen, Helle Jessen, Ivan Hansen,
Henrik Brodersen, Nicki Ottevig og Martin Graff Jørgensen.

Afbud:
Ingen

Punkt 1: Godkendelse af dagsorden (B)

J.nr.: 00.01.00A10-0001-2022
Sagsnr.: 7098

Indstilling:
Til godkendelse.

Beslutning:
Dagsordenen blev godkendt.

Punkt 2: Salg af jord, Skovsøvej 8C, Skovsø, 4200
Slagelse (B)

J.nr.: 82.02.00Ø00-0002/2023
Sagsnr.: 7144

I august 2017 købte AffaldPlus ejendommen beliggende Skovsøvej 8C og 8D, Skovsø,
4200 Slagelse, matr.nr. 16æ og 16ø Skovsø, Slagelse Jorder. Hensigten med arealet var
at anvende det til etablering af en døgnåben haveaffaldsplads samt en Plusbutik.
Haveaffaldspladsen blev etableret på ejendommen Skovsøvej 8D, Skovsø, 4200
Slagelse med åbning i oktober 2018, mens der blev fundet en mere brugbar lokalitet til
Plusbutikken på adressen Kalundborgvej 86A, 4200 Slagelse.

Ejendommen Skovsøvej 8C, Skovsø, 4200 Slagelse har stået ubenyttet siden
købstidspunktet.

Administrationen har nu afklaret, at ejendommen pt. eller indenfor en nærmere fremtid
(mindst 15 år) ikke kan finde relevant anvendelse for AffaldPlus, og derfor anbefaler
administrationen, at ejendommen sættes til salg.

Ejendommen har et grundareal på 18.226 m2 og er ubebygget. Ejendommen er
beliggende i byzone og udlagt til erhvervsformål (let industri og håndværk).

Region Sjælland har vurderet, at en del af matriklen muligvis kan være forurenet som
følge af aktiviteter i forbindelse med en brandøvelsesplads, og derfor er et areal på 8.526
m2 kortlagt på vidensniveau 1 (V1).

Der er ikke foretaget geotekniske undersøgelser af området, og det er at betragte som
råjord i ikke-byggemodnet stand.
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Yderligere oplysninger fremgår af vurderingsrapporten, der er udarbejdet af Nordicals
Erhvervsmæglere dateret 6. juli 2023 og vedlagt som bilag.

Af vurderingsrapporten, s. 9, fremgår det, at ejendommens kontante handelsværdi
vurderes at udgøre 2.424.260 kr.
(tomilionerfirehundredefiretyvetusindetohundredetreskroner).

Bilag: Vurderingsrapport med bilag – Skovsøvej 8C, Skovsø, 4200 Slagelse

Indstilling:
Det indstilles, at bestyrelsen godkender salget med en udbudspris på 2.424.260 kr.

Beslutning:
Indstillingen godkendes.
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Punkt 3: Beslutning om vilkår for fremtidig drift af
Slagelse Affaldsenergianlæg (B)

J.nr.: 13.00.00G02-0001/2020
Sagsnr.: 7056

Det daværende SK-Forsyning og Slagelse Kommune ønskede i 2021 at indgå en aftale
med AffaldPlus om lukning af Slagelse Affaldsenergi, da SK Forsyning planlagde selv at
producere fjernvarme med andre kilder end affald. Slagelse Affaldsenergi var oprindelig
planlagt lukket i 2030, hvilket AffaldPlus havde søgt om Slagelse Kommunes
godkendelse til.

En hurtigere lukning af anlægget ville give omsætningstab og reducerede synergieffekter
for AffaldPlus og dermed være til ulempe for de øvrige ejere. Der var imidlertid i
AffaldPlus' bestyrelse et ønske om at imødekomme Slagelse Kommune, og der blev
indgået en aftale, hvor Slagelse Kommune kompenserer AffaldPlus ved at købe Slagelse
Affaldsenergi, når produktionen bliver indstillet med udgangen af maj 2024.

Forsyningsselskabet Envafor har efterfølgende rettet henvendelse til Affaldplus med
forespørgsel om drift af anlægget frem til 2028. Vilkårene for en fortsættelse af driften er
principielt aftalt med forsyningsselskabet. Efterfølgende har Affaldplus rettet henvendelse
til Slagelse Kommune med henblik på en forlængelse af aftalt overtagelse tidspunkt fra
2024 til 2028. Kommunaldirektør i Slagelse Kommune har oplyst at henvendelsen fra
Affaldplus drøftes på ØK møde 21. august 2023 og efterfølgende er til beslutning på
byrådsmøde 28. august 2023.

AffaldPlus har meddelt kommunaldirektøren i Slagelse Kommune, at det er vigtigt, at
AffaldPlus hurtigst muligt får en tilbagemelding på henvendelsen, af hensyn til
fastlæggelse af vedligehold på anlægget og ikke mindste for at det er muligt at tilpasse
relevante affaldsimportkontrakter.

Totaløkonomisk er det neutralt for AffaldPlus om driften fortsættes eller ophører, men
risikoen for større uforudsete omkostninger ved en fortsættelse frem til 2028 vurderes til
at være stor.

Bilag: Aftale mellem Slagelse Kommune og AffaldPlus

Instilling:
Det indstilles at bestyrelsen beslutter, at overtagelsesaftalen med Slagelse Kommune
kun kan ændres for så vidt angår tidspunkt for overtagelse, øvrige aftaleforhold
fastholdes som uændrede.

Beslutning:
Indstillingen godkendes. Nicki Ottevig undlader at stemme.
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Punkt 4: Afrapportering af KPI'er for 1. halvår 2023 (B)

J.nr.: 01.00.00P15-0001/2014
Sagsnr.: 6677

Vedhæftet som bilag er afrapportering af KPI'er for 1. halvår 2023. Afrapporteringen
gennemgås på mødet.

Indstilling:
Afrapporteringen godkendes.

Beslutning:
Indstillingen godkendes
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NOTAT

I det følgende gives en status for arbejdet med årets kpi’er. Der er i 2023 ikke no-
gen kpi’er tilknyttet det strategiske indsatsområde ’Direkte genbrug’.

Emne:   Status for arbejdet med KPI’er for 2023

Dato:  9. august 2023

Strategi Verdensmål KPI

Sikre forud-
sætningerne 
for at ejer-
kommunerne 
når EU’s og 
regeringens 
mål om genan-
vendelse

12.5       
Mere genanvendelse på genbrugspladserne

12.5 Øget genanvendelse af metal fra husholdninger

12.5       
Øget genanvendelse af plast fra husholdninger

Optimere 
bæredygtig 
og miljøvenlig 
energiproduk-
tion

11.6      
CO2-fangst på Næstved Affaldsenergi

11.6      Implementering af miljøkrav på Næstved Affaldsenergi

7.1   
AffaldPlus’ rolle som fjernvarmeselskab

Lokal forsy-
ningssikkerhed 
på affaldsom-
rådet i ejer-
kommunerne

11.6
Selskabsgørelse af kommunernes levering af affaldsydelser

12.5       Salg af KOD-forbehandlingsanlæg

-
   

Fremtiden for Slagelse Affaldsenergi

-
Revidering af AffaldPlus’ strategiske målsætninger

15.1 Mere biodiversitet i AffaldPlus

Dato: 9. august 2023   |   Sagsnr.: 6677   |   Initialer: nid 1
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NOTAT

KPI 2023 Forventet resultat

Mere genanvendelse 
på genbrugspladser-
ne og konvertering til 
ny regnemetode i for-
hold til udvalgte frak-
tioner.

Fortsat implementering af til-
tag på genbrugspladserne (nye 
fraktioner, kampagner for bed-
re sortering), der får mængder-
ne til genanvendelse til at sti-
ge. Samtidig skal vi italesætte 
og introducere ny målemetode 
for genanvendelse, så forskel-
len og baggrunden for forskel-
len er klar. 

Mere genanvendelse og bed-
re forståelse af forskellen på 
”gammel” og ”ny” målemetode.

Hvad vil vi?

Strategisk målsætning: Sikre forudsætningerne for, at  
ejerkommunerne når EU’s og regeringens krav om genanvendelse
 
KPI: Mere genanvendelse på genbrugspladserne

Verdensmål 12.5 
Inden 2030 skal affaldsgenereringen væsentligt reduceres  
gennem forebyggelse, reduktion, genvinding og genbrug.

Midtvejsstatus 
 
Målet er en genanvendelse for hele året på 82 % efter ”gammel” målemetode. I første 
halvår ligger vi på 80,23 %, hvilket er et fald på 1,46 %-point i forhold til samme perio-
de i 2022. 

Årsagen til faldet i genanvendelsen skyldes, at vi modtager færre mængder til de gen-
anvendelige fraktioner ’Rent træ’ (-13 %-point), ’Mursten og tegl’ (- 11%-point), ’Pap’ 
(-10 %-point) og ’Haveaffald (-9 %-point). Samtidig ser vi en lille stigning i de brændba-
re mængder, især ’Polstrede møbler’. Derudover ser vi umiddelbart et fald i kvaliteten i 
det indleverede affald, hvorfor en større andel desværre ikke er egnet til genanvendel-
se.

Generelt oplever vi et lavere besøgstal (fald på 8 %-point) og færre mængder (fald på 
6 %-point) i de første seks måneder af året.

Vi arbejder fortsat på en model for, hvordan vi skal opgøre den reelle genanvendelse 
på et udvalg af de genanvendelige fraktioner.
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NOTAT

KPI 2023 Forventet resultat

Hæve genanvendel-
sen af fraktionen ’Me-
tal’ på genbrugsplad-
serne.

Med ny aftager og nye sorte-
ringsmetoder vil vi øge genan-
vendelsen af det metal, som af-
leveres på genbrugspladserne 
samt øge energiudnyttelsen af 
ikke-metallerne.

En øget genanvendelse af frak-
tionen ’Metal’. Derudover et 
fald i andelen, som efter sorte-
ring af fraktionen må depone-
res (nedgraves) til fordel for en 
øget energiudnyttelse.

Hvad vil vi?

Strategisk målsætning: Sikre forudsætningerne for, at  
ejerkommunerne når EU’s og regeringens krav om genanvendelse
 
KPI: Øget genanvendelse af ’Metal’ på genbrugspladserne

Verdensmål 12.5 
Inden 2030 skal affaldsgenereringen væsentligt reduceres  
gennem forebyggelse, reduktion, genvinding og genbrug.

Midtvejsstatus 
 
Tilbagemeldinger fra aftager viser, at AffaldPlus’ metal har en høj kvalitet. 

Vi ligger i første halvår på 82,76 % reel genanvendelse. Det er en stigning på næsten 
7 %-point i forhold til tidligere. Andelen af metal, som i dag må sendes til deponi ef-
ter behandling hos aftager, ligger for første halvår på 2,81 %. Den har hidtil ligget på 
12 %, og målet for 2023 er maks. 4 %.

Der er i perioden januar til juni 2023 afsat ca. 4.000 tons metal.
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NOTAT

KPI 2023 Forventet resultat

Øge genanvendelsen 
af plast fra hushold-
ningerne.

Have øget fokus på frasortering 
af sort plast og benytte kemisk 
genanvendelse af de typer plast, 
som ikke kan genanvendes me-
kanisk.

Hæve genanvendelsesniveau-
et, som i december 2022 ligger 
på 53,81 % (den reelle genan-
vendelse af al det husstand-
sindsamlede plast). Den  reel-
le genanvendelse af kun det 
genanvendelige plast ligger på 
66,22 %.

Hvad vil vi?

Strategisk målsætning: Sikre forudsætningerne for, at  
ejerkommunerne når EU’s og regeringens krav om genanvendelse
 
KPI: Øget genanvendelse af plast fra husholdninger

Verdensmål 12.5 
Inden 2030 skal affaldsgenereringen væsentligt reduceres  
gennem forebyggelse, reduktion, genvinding og genbrug.

Midtvejsstatus 
 
Den reelle genanvendelse af al det husstandsindsamlede plast ligger for første halv-
år af 2023 på 56,1 % (mod 53,81 %  i dec. 22). Tallet er et gennemsnit for fem målin-
ger foretaget fra februar til juni 2023.

Den reelle genanvendelse af kun det genanvendelige plast ligger for første halvår 
af 2023 på 74,7 % (mod 66,22 %  i dec. 22). Tallet er også her et gennemsnit for fem 
målinger foretaget fra februar til juni 2023.

Opgørelserne varierer en del fra måned til måned, især på reel genanvendelse af kun 
det genanvendelige plast. Årsagen til dette vil vi undersøge nærmere.

Dato: 9. august 2023   |   Sagsnr.: 6677   |   Initialer: nid 4

Punkt 4, Bilag 1: KPI, midtvejsrapportering_2023



NOTAT

KPI 2023 Forventet resultat

Plan for proces for 
CO2-fangst på Næst-
ved Affaldsenergi.

Beskrive relevante forretnings-
modeller for CO2-fangst på 
Næstved Affaldsenergi, som 
kan benyttes til at træffe valg 
ud fra. 

At vi har et gennemarbejdet 
beslutningsgrundlag for CO2-
fangst på Næstved Affaldsener-
gi.

Hvad vil vi?

Strategisk målsætning: Optimere bæredygtig og miljøvenlig  
energiproduktion
 
KPI: Plan for proces for CO2-fangst på Næstved Affaldsenergi

Verdensmål 11.6 
Inden 2030 skal den negative miljøbelastning pr. indbygger re-
duceres, herunder ved at lægge særlig vægt på luftkvalitet og på 
husholdnings- og anden affaldsforvaltning

Midtvejsstatus 
 
Procesplanen har været drøftet med relevante vidensvirksomheder, der har arbejdet 
med tilsvarende projekter for andre. Der er udarbejdet skitse til procesplan. Det fort-
satte arbejde er sat på standby, fordi de juridiske og økonomiske rammebetingelser 
ikke er skabt, og det derfor p.t. ikke er muligt at opstille drifts- og økonomiscenarier 
for CO2-fangst på Næstved Affaldsenergi.
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NOTAT

Strategisk målsætning: Optimere bæredygtig og miljøvenlig  
energiproduktion
 
KPI: Implementering af miljøkrav på Næstved Affaldsenergi

Verdensmål 11.6 
Inden 2030 skal den negative miljøbelastning pr. indbygger re-
duceres, herunder ved at lægge særlig vægt på luftkvalitet og på 
husholdnings- og anden affaldsforvaltning

KPI 2023 Forventet resultat

Implementering af 
kommende krav til 
miljøgodkendelse 
på Næstved Affalds-
energi.

Montere oliebrændere på ovn-
linje 2/3 og opsætte Hg-målere 
(kviksølv).

Vi overholder gældende lov- 
givning.

Hvad vil vi?

Midtvejsstatus 
 
Miljøkravene til affaldsenergianlæg bliver endnu en gang skærpet med udgangen 
af 2023. Der vil i fremtiden være krav om måling af kviksølv-emission fra anlægge-
ne, hvorfor der til både Næstved Affaldsenergi og Slagelse Affaldsenergi er indkøbt 
og leveret Hg-målere. Disse vil blive idriftsat i forbindelse med revision af anlægge-
ne i 2. halvår af 2023. 

På ovnlinje 2/3 skal der etableres start- og støttebrændere. Opgaven har været ud-
budt, og der er indgået leveringsaftale. Også brænderne vil blive installeret i forbin-
delse med med revision på anlæggene i 2023.
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NOTAT

Afklaring af Affald-
Plus’ rolle i forhold 
til etablering af drift 
af fjernvarmeselska-
ber i vores 6 ejerkom-
muner.

AffaldPlus vil i en dialog med 
kommunalbestyrelserne fast-
lægge, hvordan vi fremadrettet 
skal forholde os til engagemen-
ter i ikke-affaldsfyrede fjernvar-
meforsyninger i lokalområderne.

Klarhed om AffaldPlus’ rolle 
som producent af ikke-affalds-
fyret fjernvarme i lokalområ-
det. Skal endvidere bidrage til 
en revideret strategi for Affald-
Plus, hvis afklaringen resulte-
rer i positive tilkendegivelser 
fra ejerkommunerne.

Strategisk målsætning: Optimere bæredygtig og miljøvenlig  
energiproduktion
 
KPI: AffaldPlus’ rolle som fjernvarmeselskab

Forventet resultat
Forventet r

KPI 2023 Forventet resultatHvad vil vi?

Verdensmål 7.1 
Inden 2030 skal der sikres universel adgang til pålidelig og  
moderne energiforsyning til en overkommelig pris.

Midtvejsstatus 
 
Alle AffaldPlus’ ejere har politisk behandlet forslaget om, at AffaldPlus skal have 
mulighed for at etablere fjernvarmeselskab i de af ejerkommunernes byer, der øn-
sker det. Alle kommuner har tilkendegivet, at de ønsker, at AffaldPlus påtager sig 
opgaven i fremtiden. 

P.t. arbejdes der på etablering af fjernvarmeselskaber i Karrebæksminde, Dia-
nalund, Stenlille og Ruds Vedby. Der er desuden rettet henvendelse om et muligt 
fremtidigt samarbejde fra Køng/Kostræde Banker og Sørbymagle.
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NOTAT

Strategisk målsætning: Lokal forsyningssikkerhed på  
affaldsområdet i ejerkommunerne 
 
KPI: Selskabsgørelse af kommunernes levering af affaldsydelser

Afklaring af, hvad Af-
faldPlus kan bidrage 
med i forhold til sel-
skabsgørelse af kom-
munernes levering af 
affaldsydelser.

AffaldPlus vil tage initiativ til at 
afklare og beskrive kommuner-
nes muligheder og behov set 
ud fra tankerne bag det politi-
ske forlig. 

At kommunerne føler sig hjulpet 
godt på vej af AffaldPlus i for-
hold til at beslutte den fremtidi-
ge organisering af deres levering 
af affaldsydelser. Og klarhed 
om, hvad AffaldPlus i den sam-
menhæng kan tilbyde dem.

KPI 2023 Forventet resultatHvad vil vi?

Verdensmål 11.6 
Inden 2030 skal den negative miljøbelastning pr. indbygger re-
duceres, herunder ved at lægge særlig vægt på luftkvalitet og på 
husholdnings- og anden affaldsforvaltning

Midtvejsstatus 
 
Der er afholdt indledende drøftelser i bestyrelsen og med den administrative ledel-
se i ejerkommunerne i maj måned. Og der er udviklet en model for selskabsgørel-
se, som vil blive fremlagt til beslutning i bestyrelsen i efteråret 2023.
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NOTAT

Strategisk målsætning: Lokal forsyningssikkerhed på  
affaldsområdet i ejerkommunerne 
 
KPI: Salg af KOD-forbehandlingsanlæg

Salg af KOD-forbe-
handlingsanlæg. 

Anlægget selskabsgøres og ud-
bydes til salg.

Vi forventer, at vi ved et salg:
• Bedst muligt beskytter sel-

skabets investeringer i an-
lægget.

• Sikrer, at ejerkommuner-
ne fremadrettet får så lav 
en pris som muligt ved be-
handlingen af madaffaldet.

KPI 2023 Forventet resultatHvad vil vi?

Verdensmål 12.5 
Inden 2030 skal affaldsgenereringen væsentligt reduceres gen-
nem forebyggelse, reduktion, genvinding og genbrug.

Midtvejsstatus
 
Anlægget er udskilt i sit eget selskab, Næstved Madaffald,  pr. 1. januar 2023, og der 
er indgået en kontrakt mellem AffaldPlus og Næstved Madaffald om behandling af 
ejerkommunernes madaffald frem til 1. juli 2027. 

I efteråret 2023 fortsætter processen med frasalg af Næstved Madaffald med hen-
blik på, at en privat virksomhed kan overtage selskabet pr. 1. januar 2024.
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NOTAT

Strategisk målsætning: Lokal forsyningssikkerhed på  
affaldsområdet i ejerkommunerne 
 
KPI: Fremtiden for Slagelse Affaldsenergi

Afklaring af fremti-
den for Slagelse Af-
faldsenergi.

På baggrund af en henvendel-
se fra Slagelse Kommune om 
fortsat drift af Slagelse Affalds-
energi (med baggrund i den nu-
værende energisituation i Euro-
pa) indgås der forhandlinger 
med Slagelse Kommune om en 
ny kontrakt om levering af fjern-
varme i Slagelse og dermed fort-
sat drift af Slagelse Affaldsener-
gi, som ellers var berammet til at 
lukke i juni 2024.

At vi har indgået en ny kon-
trakt med Slagelse Kommune 
og har en afklaring af anlægs-
investeringer og drift frem mod 
2030.

KPI 2023 Forventet resultatHvad vil vi?

Ikke relateret til et verdensmål

Midtvejsstatus
 
Forsyningsselskabet Envafors i Slagelse (tidligere SK Forsyning) har rettet hen-
vendelse til AffaldPlus med ønske om leverance fra Slagelse Affaldsenergi frem til 
2028. Vilkårene for en sådan leverance er aftalt med Envafors. 

I forhold til tidligere aftale med Envafors om ophør af drift af Slagelse Affaldsener-
gi medio 2024  er der indgået aftale med Slagelse Kommune om overtagelse af an-
lægget. En tilpasning af denne aftale, efter ønsket fra Envafors om at fortsætte drif-
ten til 2028, drøftes p.t. med Slagelse Kommune. Der er pr. 1/7-2023 ikke indgået 
revideret aftale med Slagelse Kommune.
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NOTAT

Strategisk målsætning: Lokal forsyningssikkerhed på  
affaldsområdet i ejerkommunerne 
 
KPI: Revidering af AffaldPlus’ strategiske målsætninger

Revidering af Affald-
Plus’ strategiske mål-
sætninger.

I samarbejde med AffaldPlus’ 
bestyrelse gennemfører vi en 
proces, der skal føre til en refor-
mulering af vores overordne-
de strategiske mål. Tiltaget skal 
sikre, at vi i vores strategiske 
indsatser arbejder inden for de 
nye rammevilkår. Og at vi tager 
højde for de evt. udvidelser af 
vores kerneopgaver, som vores 
evt. aktiviteter som fjernvarme-
producent baseret på andet end 
affald medfører.

At vi senest ved udgangen af 
2023 har en opdateret virksom-
hedsstrategi.

KPI 2023 Forventet resultatHvad vil vi?

Ikke relateret til et verdensmål

Midtvejsstatus
 
Denne kpi er tæt knyttet til kpi’en om selskabsgørelse og kpi’en om AffaldPlus’ rolle 
som fjernvarmeselskab. Der er afholdt strategiske drøftelser i bestyrelsen og med 
den administrative ledelse i ejerkommunerne i maj måned. Drøftelserne vil fortsæt-
te i efteråret 2023 med henblik på at beskrive AffaldPlus’ rolle under de nye ramme-
vilkår for den kommunale affaldssektor.

Dato: 9. august 2023   |   Sagsnr.: 6677   |   Initialer: nid 11

Punkt 4, Bilag 1: KPI, midtvejsrapportering_2023



NOTAT

Strategisk målsætning: Lokal forsyningssikkerhed på  
affaldsområdet i ejerkommunerne 
 
KPI: Mere biodiversitet i AffaldPlus

Udbredelse af mere 
biodiversitet i Affald-
Plus

Hvert anlæg/plads i AffaldPlus 
skal i 2023 gennemføre et eller 
flere projekter for at fremme bio-
diversiteten på AffaldPlus’ ma-
trikler. Arbejdet tager udgangs-
punkt i tidligere udarbejdet 
KPI-materiale: ”Mere natur i Af-
faldPlus” og ”Observationer på 
anlæg”

• En væsentlig øgning af til-
tag til at fremme biodiver-
siteten.

• På alle anlæg/pladser er 
der taget stilling til, om der 
kan gøres biodiversitetstil-
tag på matriklen.

• Flere vilde blomster, flere in-
sekter og flere dyr og fugle 
på AffaldPlus’ matrikler.

KPI 2023 Forventet resultatHvad vil vi?

Verdensmål 15.1
Beskytte, genoprette og støtte bæredygtig brug af økosystemer 
på land, bekæmpe ørkendannelse, standse udpining af jorden 
og tab af biodiversitet

Midtvejsstatus
For genbrugsområdet er status, at der er blevet nedsat en arbejdsgruppe, som skal 
stå for inspiration og implementering af biodiversitetstiltag på vores lokaliteter. Indtil 
nu er der i år lavet tiltag på seks pladser. Der er bl.a. lavet insektbo, etableret stenvar-
per og opsat fuglekasser.

For energiafdelingen er status følgende: 
Næstved Affaldsenergi Syd: Udvidelse af stendynge-område med træstød
Sorø Fjernvarme: Græsareal på Smedevej 5 omlægges til ”Vild med vilje”
Sorø Bioenergi : Sten fra slagger placeres i bunke på skrænt som bosted for padder.
Slagelse Affaldsenergi:  Areal ved forsinkelsesbassin  omlægges til blomstereng og 
græsareal omlægges til ”Vild med vilje” 
Faxe Miljøanlæg: Omlægning af græsareal til ”Vild med vilje”
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Punkt 5: Nyt auditorie til YderZonen (B)

J.nr.: 82.20.00Ø22-0001/2020
Sagsnr.: 7028

For at øge YderZonens årlige kapacitet fra de nuværende ca. 7.500 elever til 10.000
elever er det planlagt at udbygge med et nyt auditorie.

Planlægningen af det nye auditorie blev påbegyndt i 2019, men har været stoppet på
grund af corona. Arbejdet er blevet genoptaget her i 2023, og der er udarbejdet et budget
for opførelsen af bygningen, som desværre bliver markant dyrere en forudsagt i 2019.

Den samlede pris for byggeriet budgetteres nu til 8 mio. kroner mod 4. mio. kroner i
2019. Der er givet en anlægsbevilling på 3 mio. kroner, mens det resterne beløb op til de
4 mio. var planlagt finansieret af forskellige tilskud, som YderZonen har modtaget.

De øgede afskrivninger, som en dyrere bygning vil give, kan godt rummes i
kommunernes nuværende betaling for YderZonen, ligesom der er budgetteret med en
underviser mere for at kunne øge antallet af besøgende. En forøgelse af
anlægsbevillingen vil heller ikke føre til overskridelse af AffaldPlus' samlede
anlægsbevilling for 2023.

Et notat som beskriver baggrunden for etableringen af bygningen er vedhæftet som bilag.

Bilag: Notat om nyt auditorie.

Instilling:
Anlægsbevillingen til nyt auditorie til YderZonen øges til 7 mio. kroner.

Beslutning:
Indstillingen godkendes
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I AffaldPlus’ formidlingscenter YderZonen oplever vi en bølge af nysgerrighed og interesse, der når 
nye højder. Det er en bølge, der ikke blot omfatter børns ivrige sind, men også strækker sig ud til 
voksne, der søger indsigt i affaldssortering, genbrug, energiproduktion samt miljø- og 
klimaspørgsmål. Den stigende efterspørgsel efter undervisningsforløb og oplevelser har sat vores 
nuværende faciliteter under pres, Det er historien om en voksende interesse for bæredygtighedens 
verden og om et skridt mod at imødekomme denne efterspørgsel, der driver os til at forme 
fremtiden for endnu flere læringsoplevelser inden for miljø og ressourcebevidsthed. Samtidig ser vi 
omstillingen til cirkulær økonomi ikke blot som en filosofi, men en praksis der kan forvandle vores 
samfunds tilgang til ressourcer, og vi vil integrere denne tankegang i den udvidede 
formidlingsoplevelse, hvor besøgende kan se teorien omsat til virkelighed gennem kreative 
undervisningsforløb, udstillinger og workshops i forbindelse med besøg på AffaldPlus’ anlæg.  

 
Med dette skriv ønsker vi at gøre jer opmærksomme på et visionært og betydningsfuldt projekt - 
udvidelse af YderZonen med et nyt og unikt formidlingshus. Dette hus vil ikke blot være en 
bygning, men en manifestation af vores forståelse af yderzonen, det usynlige væv der forbinder 
vores forbrugersamfund med naturens kostbare ressourcer. 

 

Rum og synlighed 
Yderzonen udgør den usynlige grænse, hvorigennem vores forbrugssamfund adskilles fra naturens 
ressourcer. Det er i yderzonen, at vores affald transformeres til nyttige ressourcer, hvor 
energiproduktion finder sted, og vores spildevand undergår renselsesprocesser. Yderzonen 
fungerer som arena for dem, der rydder op efter os alle, og det er værd at bemærke, at dette 
arbejdes status historiske set aldrig har været høj. Ikke desto mindre er nødvendigheden af denne 
oprydningsindsats vokset, og interessen for de metoder, hvormed dette udføres, er blevet mere 
fremtrædende i både den kollektive bevidsthed, medierne samt i uddannelsesmæssige 
sammenhænge for børn og unge. Formidlingen af denne viden er af afgørende betydning og 
fortjener et dedikeret rum, hvor den kan udfolde sig i sin helhed. 

Huset vil være en arkitektonisk og symbolsk hyldest til det arbejde, der foregår i yderzonen. 
Bygningens form og funktion vil forene fortidens historie med nutidens behov. Hvor arbejdet i 
yderzonen tidligere var forbundet med en lav status og usynlighed, vil bygningen i modsætning 
hertil fremstå som et beacon af synlighed og oplyse området med sin eksistens. Husets form skal 
være højt, synligt, organisk og nærmest majestætisk. Bygningens arkitektur vil fremhæve det 
tidligere usynlige arbejde gennem synlighedens kraft. Huset skal tale med en stemme af 
anerkendelse, erindring og progression. 

I formidlingscenteret Yderzonen har vi opbygget et særligt læringsunivers og dermed også en 
særlig erfaring og viden i at formilde sammenhængen mellem vores forbrugersamfund og 
naturens ressourcer ved at tage udgangspunkt i de praksisser og den autentiske verden, som 
befinder sig i AffaldPlus og Envafors. Den måde, vi underviser på i YderZonen findes ikke andre 
steder i Danmark. Vi er bl.a. specialister i didaktik i materiel kultur, og vi har derfor også de rette 
forudsætninger for at skabe de rigtige rammer og det helt rigtige hus for dette.  
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Vi anbefaler kraftigt, at vi går videre med dette projekt og skaber et unikt hus.  Det vil ikke blot 
være en bygning, men et symbol på vores dedikation til en bæredygtig fremtid med cirkulær 
økonomi i centrum og vores anerkendelse af de vigtige bidrag fra dem, der arbejder i dagens 
yderzone.  

 

 

 

 

 

 

 

Formidlingshuset er tegnet med fokus på at anvende byggematerialer, der belaster klimaet mindst muligt. Fx 
har huset en klimaskærm bestående af tagrør ligesom på Hollandske møller.  
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Beskrivelse af huset 
Undervisningsbygningen består af 2 grundlæggende geometriske volumener. 
Klimaskærmen, formgivet som et kegleudsnit, er udført i limtræsbjælker med en 
stråtækket facade. Integreret i klimaskærmen indfinder et kugleformet volumen sig, løftet 
2,5m over terræn. Kuglen indeholder et auditorium med plads til ca. 50 personer. 
Forbindelsen mellem terræn og auditoriet dannes via to vindeltrapper placeret på 
indersiden af klimaskærmens nordvendte facade. Klimaskærmen måler 15,5m i højden og 
har et fodaftryk der udgør en oval på 16,4x15,8m, svarende til et grundareal på 200m2. 
Kuglen, som udgør et isoleret auditorium til undervisning, udføres af CNC-fræsede LVL 
strøer med indvendig- og udvendig facade i krydsfinér. Kuglen har en indvendig diameter 
på 8m - auditoriet udgør 42m2 
 

Bæredygtighed – klimaskal i strå 
Formidlingshuset er tegnet med fokus på at anvende byggematerialer, der belaster klimaet mindst 
muligt. Det betyder, at der prioriteres materialer, som har det lavest mulige CO2- aftryk, hvad angår 
produktion og forarbejdning. Fx bliver bygningens klimaskærm tækket i tagrør på samme måde, 
som vi kender det fra Hollandske møller. Strå har dels en helt særlig god isoleringsevne og dels en 
meget lav ressourcepåvirkning i produktionen. Bl.a. fordi det ikke skal bearbejdes i samme grad 
som andre byggematerialer. Det optager CO2 – faktisk endnu mere end træ, fordi strå vokser 
hurtigere – modsat produktion af f.eks. tegl, der udleder CO2. Huset vil stå som model for 
bæredygtigt og kreativt byggeri og pege langt ud i fremtiden. Bl.a. fordi strå optager 
næringsstoffer, når det vokser. Det vil sige, at strå kan optage næringsoverskuddet fra landbruget, 
og får vi på sigt en større produktion af strå i Danmark, kan det også kombineres med ønsket om 
flere vådområder.  

Jordarbejde og biodiversitet 
Ved jordarbejder på projektet håndteres jorden på samme matrikel, hvor det 
anvendes til at forme et kuperet landskab omkring bygningen. Det giver plads til 
målrettede tiltag for lokal fauna og etablering af sammenhængende habitater. 
Den næringsfattige lerholdige jord bliver lagt som toplag, hvilket giver gode vækstbetingelser for 
biodivers blomstereng.   
 
Klimaregningen 
Slutligt produceres en "CO2-kvittering" på de anvendte materialer, så 
udledning fra byggeriet konkretiseres og kan sammenlignes med konventionelt 
byggeri. 

 
Fremtiden rummer kun mere formidling 
Efterspørgslen på undervisningsforløb i YderZonen er langt større end vi med vores nuværende 
faciliteter kan rumme. I dag skal lærerne sidde klar ved tasterne samme dag, vi lægger nye tider op 
i vores bookingkalender, hvis de skal sikre sig et forløb i YderZonen. Interessen for 
affaldssortering, genbrug, energiproduktion, miljø og klima er stærkt stigende i disse år og derfor 
oplever vi også en øget efterspørgsel blandt voksne, der ønsker at besøge YderZonen og se 
AffaldPlus’ anlæg. 
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Nye målgrupper 
Vi ved med sikkerhed, at der i allerede den nærmeste fremtid vil ske store ændringer i 
affaldsbranchen og ikke mindst i AffaldPlus. Og det vil ikke mindske efterspørgslen på formidling 
og kommunikation. Bl.a. forventer vi, at flere virksomheder vil efterspørge kurser for medarbejdere 
og at flere studerende på ungdomsuddannelserne og også videregående uddannelser ønsker 
undervisning eller andre former for samarbejder med YderZonen. Alle, der besøger YderZonen, 
bliver AffaldPlus’ ambassadører, og derfor er det også relevant for AffaldPlus, at kunne tage imod 
de ”nye” målgrupper i YderZonen.  

Potentiale for nye erkendelsesformer  
I skolernes sommerferie er det en mulighed at transformere huset til at rumme kunstudstillinger. 
Kunst som en særlig erkendelsesform har en evne til at åbne døre til nye måder at tænke på.   

Formidling af bæredygtighed er traditionelt set baseret på naturvidenskab, som er en videnskab, 
der ikke består af synsninger, men er evidensbaseret. På trods af det virker naturvidenskabens tal 
og formler abstrakt på mange af os, hvilket gør det svært for os at forstå og handle på de 
forandringer vores klima og natur gennemgår lige nu. Modsat naturvidenskaben er kunsten 
spekulativ og i sin natur abstrakt. De to erkendelsesformer kan komplimentere hinanden og skabe 
ny erkendelse, der kan udfordre vores perspektiver, provokere vores tanker og inspirere os til at 
handle med omtanke 

De gode naboer og synergieffekten  
Det har altid været en stor fordel for formidlingen i YderZonen, at den har været en integreret del af 
AffaldPlus og fysisk været placeret midt mellem diverse anlæg. Og ikke mindst at YderZonen har 
haft Plusbutikken som nabo. Direkte genbrug fylder meget i affaldshierarkiet og derfor også i vores 
formidling. At man kan gå direkte ind i Plusbutikken fra YderZonen har helt sikkert øget forståelsen 
af, hvordan vi i AffaldPlus arbejder med direkte genbrug og betydningen af direkte genbrug i 
omstillingen til cirkulær økonomi. Direkte genbrug vil fortsat fylde meget i vores formidling og i 
håndteringen af affald i fremtiden. Vi håber derfor, at vi fortsat må have ”direkte genbrug” som 
nabo, uanset om det er en butik, byttecentral, reparationsværksted, giveaway – biks og/eller 
kontorfællesskab for grønne virksomheder og samarbejdspartnere.   

 
Bygningen vil skabe opmærksomhed og interesse for AffaldPlus 
Bygningen vil blive seværdig og et godt eksempel på bæredygtigt byggeri både mht. materialevalg, 
arkitektur og AffaldPlus’ helt særlige formidling, som er tæt knyttet til sine fysiske omgivelserne på 
flere niveauer. Bygningen vil øge AffaldPlus’ muligheder for at komme i dialog med borgere, 
virksomheder og samarbejdspartnere og derigennem skabe følgeskab. Et følgeskab, som har 
betydningen ikke kun for AffaldPlus, men for hele affaldsbranchen og den grønne omstilling. Vi er 
ikke alene om ansvaret. Vi har et ansvar sammen med forbrugerne.  

  
Arbejdet med bygningen – vi er nået langt, men …  
Der er blevet lagt mange timer i at finde frem til den rette bygning. Fordi bygningen er sin første af 
sin art, har det været en lang proces at komme frem til den rette konstruktion. Der er dels blevet 
arbejdet på at skabe det perfekte rum for læring og samtidig skabe en bygning, der arkitektonisk 
passer ind i sine omgivelser uden at forsvinde ind i sine omgivelser og en bygning, som rummer 
ovennævnte fortælling om ”yderzonen”. Desværre har ny lovgivning vedr. certificering af statik i 
kombination med corona forsinket og fordyret projektet. 
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Punkt 6: Hjemtagelse af lån til affaldsbeholdere i Ringsted
og Sorø (B)

J.nr.: 07.00.05Ø22-0001/2022
Sagsnr.: 7123

2-kammerbeholdere indkøbt via fællesudbud finansieres via Kommunekredit. Bestyrelsen
skal derfor træffe beslutning om hjemtagelse af lån.

Det samlede indkøb udgør 33,9 mio. kr. Afskrivningsperioden forventes af være 8 år.

Det indstilles at bestyrelsen træffer beslutning om at hjemtage et lån hos Kommunekredit
på 33,9 mio. kr. til afvikling over 8 år og med fast rente. I skrivende stund er renten oplyst
af Kommunekredit til 3,23 %

Indstilling:
At AffaldPlus hjemtager lån stort DKK 33.900.000 med fast rente til afvikling over 8 år.

Beslutning:
Indstillingen godkendes

Punkt 7: Status på etablering af Karrebæk Fjernvarme (E)

J.nr.: 82.06.00G00-0002/2022
Sagsnr.: 7132

I en periode har der været dialog med Lokalrådet i Karrebæksminde og fagcentret Teknik
og Miljø i Næstved Kommune.

På baggrund af dialogen er der udarbejdet notat, vedhæftet dagsordenen, der beskriver
den fremadrettede proces for mulig etablering af fjernvarmeforsyning i Karrebæksminde.

Notatet vil blive gennemgået på bestyrelsesmødet

Bilag: Notat

Indstilling:
Til efterretning,
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Emne: Etablering Karrebæk Fjernvarme 
 
Dato: 10. august 2023 
 
 
Notat til bestyrelsesmøde d. 18. august 2023 
 
Lokalrådet i Karrebæksminde har fået udarbejdet en forundersøgelse for 
etablering af fjernvarmeforsyning til Karrebæk og Karrebæksminde samt et 
tilhørende produktionsanlæg. Forundersøgelsen er udarbejdet før den betydelige 
prisudvikling på anlægsarbejde og materialer, som vi oplever nu.  
 
På den baggrund har AffaldPlus opfordret lokalrådet til at få opdateret 
forundersøgelsen. Prisen for dette er 35.000 kr. Lokalrådet har søgt Næstved 
Kommune om disse midler, og sagen er blevet drøftet af Klima- Miljø- og 
Friluftsturismeudvalget d. 7. august 2023. Det forventes, at de 35.000 vil blive 
bevilget på et møde i udvalget den 28. august. 
 
I det følgende giver vi en oversigt over sagens forventede videre forløb :  
 

 AffaldPlus står for at opdatere forundersøgelsen og vurderer på baggrund 
af undersøgelsen, om det giver mening at arbejde videre med etablering 
af fjernvarme.  
 

 Hvis AffaldPlus vurderer, at et fjernvarmeprojekt er realistisk at 
gennemføre, stifter AffaldPlus selskabet ” Karrebæksminde Fjernvarme 
A/S”. 
 

 Karrebæksminde Fjernvarme udarbejder herefter budget for arbejdet frem 
til varmeplanmyndighedens godkendelse af projektforslaget. 
 

 Karrebæksminde Fjernvarme søger Næstved Kommune om 
kommunegaranti for optagelse af lån i Kommunekredit svarende til det 
udarbejdede budget. Når kommunegarantien er givet, vil Karrebæksminde 
Fjernvarme optage et tilsvarende lån i Kommunekredit for at kunne 
finansiere aktiviteterne frem til, at projektforslaget er godkendt af 
varmeplanmyndigheden. 
 

 Når varmeplanmyndigheden har godkendt projektforslaget, vil 
Karrebæksminde Fjernvarme udarbejde budget for selve projekterings- og 
udbudsarbejdet. Herefter søges Næstved Kommune om kommunegaranti 
i forbindelse med optagelse af et lån i Kommunekredit, som svarer til det 
samlede projekterings- og udbudsarbejde.  
 

 På baggrund af projekterings-og udbudsarbejdet igangsættes processen 
med at indgå bindende kontrakter med de fremtidige fjernvarmekunder. 
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Kontrakterne indgås under forudsætning af den anslåede pris på 
etablering af produktionsanlæg, fjernvarmenet og tilslutning af forbrugere. 

 
 Når tilbud på etablering af produktionsanlæg, fjernvarmenet og tilslutning 

af forbrugere er modtaget, afstemmes disse med de forudsætninger, der 
er indgået i kontrakterne med de fremtidige forbrugere. Herefter søges 
Næstved Kommune om kommunegaranti i forbindelse med optagelse af 
et lån i Kommunekredit, som svarer til det samlede anlægsarbejde. 

 
 Efter modtagelse af kommunegaranti bliver der indgået kontrakter, og 

anlægsarbejdet påbegyndes. 
 

 Hvis Næstved Kommune ikke godkender projektet eller ikke yder 
lånegarantier som beskrevet ovenfor, likvideres Karrebæk Fjernvarme og 
arbejdet stoppes. 
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Punkt 8: Status på etablering af fjernvarmeselskaber (E)

J.nr.: 00.01.00A00-0001/2023
Sagsnr.: 7148

På bestyrelsesmødet gives en status på de byer hvor AffaldPlus er i dialog om evt.
etablering af fremtidig fjernvarmeforsyning.

Indstilling:
Til efterretning,

Punkt 9: Status på salg af KOD-anlæg (E)

J.nr.: 82.02.00G00-0001/2022
Sagsnr.: 7108

Anlægget er pr. 1. januar udskilt i Næstved Madaffald ApS og der er indgået kontrakt
med selskabet om behandling af kommunernes madaffald frem til 30. juni 2027.

Salget af Næstved Madaffald fortsætter efter nedenstående plan, som gennemgås på
mødet:

Aktivitet Dato/uge

Offentlig invitation til dialogmøder via AffaldPlus.dk og
LinkedIn 3. Juni 2022

Dialogmøder 23-24 Juni + 29. August
2022

Offentliggørelse af salgsprospekt 21.08.2023

Frist for spørgsmål 18.09.2023

Frist for svar på spørgsmål 22.09.2023

Frist for tilbud 02.10.2023

Evaluering af tilbud

Møder til forhandling eller afklaringer To sidste uger af oktober
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Frist for evt. opdaterede tilbud 15..11.23

Besked om valg af Tilbudsgiver slut november

Kontraktskrivning 01.12.2023

Indstilling:
Til efterretning,

Punkt 10: Eventuelt

J.nr.: 00.01.G01/2009-075
Sagsnr.: 4400

Punkt 11: Mødet hævet

Kl.: 12:05
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